



## **Universitätsbibliothek Paderborn**

### **Acta Pacis Westphalicæ Publica**

Oder Westphälische Friedens-Handlungen und Geschichte

worinnen enthalten, was vom Jahr 1643. biß in den Monath October Anno 1645. zwischen Jhro Römisch-Käyserlichen Majestät, dann den Beyden Cronen Franckreich und Schweden, ingleichen des Heiligen Römischen Reichs Chur-Fürsten, Fürsten und Ständen, zu Oßnabrück und Münster gehandelt worden

**Meiern, Johann Gottfried von**

**Hannover, 1734**

**VD18 90103084**

§.LII. Der Kayserlichen Gesandten zu Münster, erstere Friedens-Proposition an die Frantzosen; Formalia derselben Proposition.

[urn:nbn:de:hbz:466:1-51787](#)

1644.  
Nov.  
Dec.

mus, utrum nobiscum hic valide concurrere vellent, ad quietem fessæ Patriæ restituendam. Quod cum etiamnum de Vestra in patriam pietate nobis polliceamur, his eas denuo ad R.R. & Ill. Dominationes Vestras destinamus, idque eo magis, quod ab eo tempore non modo præcipua Pacis Præparatoria absoluta sint, Procuratoriis hinc inde commutatis, sed etiam prima Propositio ita facta, quemadmodum ex adjuncto his apographo videre licet. Quoniam itaque nihil amplius ad summam rei aggrediendum restat, nisi ut adsint Imperii Status: Vos autem eo potissimum nomine Francofurti congregati estis, ut, remotis ulterioribus obstaculis, salutarem Patriæ Pacem procuretis. Idecirco nullo R.R. & Ill. Dominationes Vestras alio argumento, Osnabrugam & Monasterium operosius invitabimus, quam eo, quod amor & miseratio Patriæ tot Sapientissimorum Virorum prudentia sponte suggererit. Optime valete, &, quid e re fuerit, statuite mature. Dabantur Osnabrugis die 28. Nov. 1644.

1644.  
Nov.  
Dec.

### §. LI.

*Titulatur, welche der Bischoff von Osnabrück von den Spaniern prætendiret.*

Wir wenden uns nun wiederum nach Münster, zu vernehmen, was dorten mit den Propositionen und sonstigen, vorgegangen seyn: Zuförderst suchte der Bischoff von Osnabrück, als Gesandter des Churfürstlichen Collegii, seine Titulatur mit den Spaniern, zu reguliren. Er verlangte, sie sollten allezeit in Lateinischer

Sprache mit ihm reden, und ihn *Reverendissima Vestra Celsitudo*, nennen: die Spanier erklärten sich zwar zu dem ersten, wegen des andern aber, alectirten sie den Titul nach der Deutschen Mund-Art, und nannten ihn, nach dem Deutschen Titul: *Ew. Fürstlichen Gnaden*, allezeit im Lateinischen: *Vestra Principalis Gratia*.

### §. LII.

*Der Kaiserlichen Gesandten zu Münster, erstere Friedens-Proposition an die Franzosen.*

Die Tractaten in der Haupt-Sache betreffend, war unter allerseits Gesandtschaften zu Münster fest gestellet, solche würcklich anzugehen, ohne auf die Einkunfft der geänderten Original-Vollmachten von den Höfen, zu warten. Dem zu folge, exhibirten die Kayserliche Gesandten ihre erste schriftliche Proposition,

Sonntags den 4. Decembr. den Mediatoribus, versiegelt, durch des ersten Kayserlichen Gesandtens Haß-Hofmeistern, mit Verlangen, solche gegen der Französen versprochene Proposition auszuwechseln. Der Innhalt davon war dieser:

*Formalia derselben Proposition.*

Augustissimus Imperator, Dominus Noster Clementissimus, quo primum tempore ad culmen Imperialis dignitatis, Divina favente Clementia, per legitimam Electionem, electus est, hoc unicum curæ ac cordi habuit, qua ratione, via ac modo Sacro Romano Imperio ejusque Electoribus, Principibus & Statibus, cum exteris Coronis, quarum exercitus praesenti tempore intra fines Sacri Imperii deprehenduntur, Pax & amicitia conciliari, pristinæ familiaritatis & pacifica vicinitatis jura restaurari, commerciorumque mutua libertas reduci, cunctaque in priorem mutuæ societatis & fidei communicationem restitui possent.

Hinc est, quod Sac. Cæs. Majestas statim à primo ingressu sui Regimini, omnia & singula, quæ a Divo Patre Suo circa Pacis Tractatus acta & inchoata fuerant, realium curaverit, Legatos suos & Plenipotentiarios ad loca conventa destinaverit, planissime persuasum habens, si ex unaquaque parte rectæ rationi & æquitati locum dare, atque ad restitutionem eorum, quæ hinc inde armorum potius violentia, quam juris ordine erupta sunt,

1644.  
Dec.

animum adjicere placeat, facilem ad inimicitarum &amp; hostilitatum compositionem viam apertum iri.

1644.  
Dec.  
NOV  
200

Cui quidem rei instar fundamenti servire posse arbitratur eam, quæ inter prædefunctum Dominum Imperatorem FERDINANDUM II. & Regem Galliarum LUDOVICUM XIII. suffragantibus Serenissimis Dominis Imperii Electoribus, An. salutis 1630. Ratisbonæ confecta est, Pacem, utpote quam prædicta Sacra Majestas a Divo Patre executioni mandatam hactenus ad amissim servavit, & porro fideliter sine dolo & fraude servare constituit, modo Serenissimus Galliarum Rex idem ex parte sua faciat, atque in hunc finem, quæ interea temporis Cæfarei Majestati Sac. Rom. Imperio Serenissimæ domui Auftriacæ, aut Socii & Confoederatis eorum, imprimis autem Duci Lotharingiæ, contra dictamen istius Pacificationis, ercta fuere, cum omni cauſa reddantur, atque in integrum restituantur. Hoc posito in universum fundamento, facilis erit singulorum Conventio, eamque viam si Legatis & Plenipotentiariis Christianissimi Regis ingredi placet, moram intervenire nullam Augustissimi Domini Imperatoris Legati & Plenipotentiarii à se patientur, quin ad singula, quæ inde descendunt, ordine procedatur, reservando nihilominus per expressum Sacræ Majestati Sacroque Romano Imperio omnia ac singula jura, actiones & superioritates, quæ ipsi circa alia, jam olim ad Imperium spectantia, & hactenus per Coronam Galliæ detenta, competere possunt, aut quomodolibet competere dignoscuntur. Actum Monasterii Westphalorum die 4. Dec. An. 1644.

### §. LIII.

Der Spanier erste Proposition.

Dabey ge-  
brauchte præ-  
caution we-  
gen deren  
Auswege-  
lung.

Die Spanische Gesandten schickten gleichfalls ihre Proposition, wie nachfolget, zu gleicher Zeit, durch ihren Secretarium, den Mediatoren zu, ließen aber diesen dabei mündlich sagen, daß, wo sie aus der Französischen Proposition wahrnehmen sollten, daß solche nur auf Nebendinge gienge, und das Haupt-Friedens-Werk nicht berühre, so möchten sie, Mediator, die Spanische Proposition, den Französischen nicht ausliefern. Dieses der Spanier Zumuthen kam den Mediatoren in der That ziemlich Spanisch vor: dahero sie noch selbigen Abend sich zu den Kayserlichen Gesandten erhoben, und in Gegenwart der Spanier vorstelleten, wie sie bisher ihre Mediation, auf eine so unpartheyische Art geführet hätten, daß verhos-

fentlich kein Theil sich über sie zu beschweren Ursache haben würde. Nun aber wollte man ihnen zumuthen, sich zu Richtern aufzuwerfen, und von dem valore Propositionum zu judiciren, welches mit dem Amt eines gleichgültigen Mediatoris nicht bestehen könne; Ihr Officium erstrecke sich weiter nicht, als nur dahin, daß sie die einkommende Sachen hinc inde communicirten, ohne zu beurtheilen, ob solche gut oder böse eingerichtet wären, um ob sie Haupt-oder Neben-Punkten berührten? Die Spanier begriffen diese Gründe, und willigten, mit Überzeugung dieser Cautel, in die Auslieferung ihrer Proposition, welche sowol im Spanischen N. I. als nach der Übersetzung in die Lateinische Sprache, N. II. also lautet:

### N. I.

Proposicion de los Plenipotentiarios de Espagna sobre el Trattado y Conclusion della Paz.

N. I.  
Die erste  
Spanische  
Friedens-  
Proposition  
in terminis.

Aviendo el mismo curso della guerra continuado (no sin grave sentimiento del Rey nuestro Señor) las hostilidades entre las dos Coronas, en tiempo del presente Rey de Francia su sobrino, y della Reyna regente su Hermana, sin aver sus Magestades Christianissimas tenido parte alguna en los principios destos morientos, se le ha acrecentado a su Mag. Catholica el deseo